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 :الموخص
في شػتة  (TDABC)ةاهٓكث  ةاهحكاهٕف المتَي على أساس الأٍشطة المٓحْهَظام ّدفث اهدراسة إهى إحراء دراسة جطتٕلٕة 

هحساب اهطاكة اهحطٓٔر  وفةجك. هّدفث أٔضىا إهى حساب المسحشفٕاة الأردٍٕة اهخاضة ىحدإاهحطٓٔر ةاهرٌٍٕ المغَاطٕسي في 
جى اسحخدام أسوٓب دراسة اهحاهة يع اسحخدام المَْج . هلد في شػتة اهحطٓٔر ةاهرٌٍٕ المغَاطٕسي المسحغوة، هغٕر المسحغوة

جى  هكذهم .)2017(ة اهػاية في المسحشفى هوػام اهححوٕوي اهٓضفي هححوٕن المػوٓياة اهحي جى اهحطٓل غوْٕا يٌ كسى اهحساةا
هالمػأشة اهٕٓيٕة هالملاحظة  ،هاهزٔاراة المٕدإٍة ،يٌ خلال الملاةلاة اهشخطٕة ،اهحطٓل على اهتٕاٍاة اهخاضة ةحسخٕن اهٓكث

حساب جكوفة اهحطٓٔر في  أشارة ٍحائج اهدراسة إهى أٍِ لا ٔحىه المتاشرة هطتٕػة اهػًن داخن شػتة اهحطٓٔر ةاهرٌٍٕ المغَاطٕسي.
. ةوغث المحددة يستلاى يٌ كتن هزارة اهطحة الأردٍٕةاهتٕع شػتة اهحطٓٔر ةاهرٌٍٕ المغَاطٕسي هذهم ةستب الاغحًاد على أسػار 

هٔػٓد ستب ذهم إهى طتٕػة اهػًن في ّذُ  %(72.2ٍستة اهطاكة غٕر المسحغوة في شػتة اهحطٓٔر ةاهرٌٍٕ المغَاطٕسي )
في ساغاة اهَْار أكثر يَِ هٕلاى. هكد اٍحْث اهدراسة  ٔحركزن اهطوب على اهحطٓٔر إعلى يدار اهساغة ه هػًن فْٕا ٔحىاهشػتة لأن ا

هوخدياة كٕاسِ  هسْٓهة جطتٕلِ هدكة ا، ٍظرىالمسحشفٕاة الأردٍٕة اهخاضةيٌ كتن  َظاماهجتَي ٔخب : اٖجٕة إهى اهحٓضٕاة
ىٕا جطتٕق اهَظام  اهػلاحٕة. ايكإٍة حسػٕر اهه اهحطٓٔرفي شػتة اهحطٓٔر ةاهرٌٍٕ المغَاطٕسي هاهذو ٔؤدو إهى جحدٔد جكوفة جدرٔخ

  %(.72.2في شػتة اهرٌٍٕ المغَاطٕسي هاهحي ةوغث )اهطاكة غٕر المسحغوة أدق. اهػًن على جخفٕظ ةشكن 
 

 ، (TDABC) كلمات مفتاحية:  
 

Application of Time Driven Activity Based Costing system (TDABC) in the MRI Division at 
a Private Hospital in Jordan 

Abstract: 
 

The study aimed to conduct an applied survey of the Time Driven Activity Based Costing System (TDABC) in the MRI 

Division of a private hospital in Jordan. The study also aimed to calculate the cost of imaging and estimate the utilized 

and unutilized energy in the MRI Division. Case Investigation Method and Descriptive Analytical Approach were used 

to analyze the information obtained from the Hospital's General Accounts Section for the year (2017), in addition to 

obtaining Time Recording Data through personal interviews, field visits, daily coexistence and direct observation of the 

nature of work inside the MRI Division. The results of the study indicated that the cost of imaging in the MRI division 

is not calculated due to reliance on predefined sales prices by the Jordanian Ministry of Health. The unutilized energy 

rate reached (72.2%) because of the "round-the-clock" nature of the work at the MRI division. There is more demand 

for MRI imaging in the day time than at night. The study concluded with the following recommendations: Private 

hospitals in Jordan should adopt the system, because it is user friendly and accurate in measuring treatment services. 

The ability of applying the system gradually in the MRI Division which leads to cost and pricing of services control 

accuracy. Working on reducing unutilized energy in the MRI Division which amounted to (72.2%).  

 
Keywords: (TDABC) System, MRI Division, Private Hospitals in Jordan. 
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